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ACTA  

SESSIÓ ORDINÀRIA  

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 23 DE MARÇ DE 2018 

 

S’inicia la sessió a les 13.30 hores a la seu de l’entitat. 

Hi assisteixen: 

Xavier Amor Martín, president de l’FMC i alcalde de Pineda de Mar; Fèlix Alonso Cantorné, alcalde 
d’ALTAFULLA; Amador Marqués Atés, alcalde de BOSSÒST; Miquel Arisa Coma, acalde de CENTELLES; 
Eduard Rivas Mateo, alcalde d’ESPARREGUERA; Laura Campos Ferrer, alcaldessa de MONTCADA I REIXAC; 
Sergi Mingote Moreno, alcalde de PARETS DEL VALLÈS; Abigail Garrido Tinta, alcaldessa de SANT PERE DE 
RIBES; Esther Pujol Martí, alcaldessa de TIANA; Ma. José Beltran i Piñol, alcaldessa de TIVENYS; Juan Ignacio 
Soto Valle, secretari general, i Domènec Guasch, Administrador/Serveis Econòmics, Sonia Arnedo i Elisabet P. 
Redortra, de la Secretaria General de l’entitat. Excusen la seva assistència:Rosa Pujol Esteve, alcaldessa 
d’AITONA; Joan Josep García Rodríguez, alcalde d’ALFORJA; Mercè Esteve Pi, alcaldessa de BEGUES; Àlex 
Hernández González, alcalde de CABANES; Jaume Domènec i Jordà, alcalde de FALSET; Eduard Piera Secall, 
alcalde de LA FULIOLA; Àlex Garrido Serra, alcalde de MANLLEU; José Antonio Montero Domínguez, alcalde de 
MONTORNÈS DEL VALLÈS; Ana Maria Martínez Martínez, alcaldessa de RUBÍ; Lluïsa Moret i Sabidó, 
alcaldessa de SANT BOI DE LLOBREGAT; Olga Carbonell Sabartés, alcaldessa de SANT CLIMENT 
SESCEBES; Marc Garcia i Nadal, alcalde de SANT JULIÀ DE LLOR I BONMATÍ; Anna Martínez Almoril, 
alcaldessa de SANTA COLOMA DE CERVELLÓ; Josep Fèlix Ballesteros Casanovas, alcalde de  TARRAGONA; 
Josep Salom Ges, alcalde de TONA; Josep López i Ruiz, alcalde d’ULLÀ; Toni Masana  i Ubach, alcalde de 
VACARISSES; Carlos Álvarez i González, alcalde de VILAMALLA. 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària de l’1 de desembre de 2017. 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent al període gener-febrer de 2018. 

3. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració amb 
la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les Resolucions de la Presidència corresponents. 

4. Donar compte de la Resolució de la Presidència sobre la liquidació del pressupost de l’entitat de 
l’exercici econòmic de 2017. 

5. Padró de quotes dels associats a l’entitat, exercici 2018. Aprovació, si escau. 

6. Ratificar, si escau, les observacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis tècnics i 
jurídics de l’FMC:  

a) Projecte de decret de gestió de la fertilització del sòl i de les dejeccions ramaderes i 
d'aprovació del programa d'actuació a les zones vulnerables en relació amb la contaminació 
per nitrats que procedeixen de fonts agràries, i l'informe de sostenibilitat ambiental. 

b) Proposta d’Odre TSF/2018 de modificació de l’Ordre TSF/247/2017, de 27 d’octubre, per la 
qual s’aproven les bases reguladores per a la concessió de subvencions destinades al 
Programa Enfeina’t per a la contractació temporal i acompanyament a la inserció de les 
persones en situació d’atur en llarga durada. 

7. Resolució de la Presidència en relació a l’acord del Consell d’Administració de l’ACA de 28 de desembre 
de 2017 sobre l’increment de les tarifes ATLL 2018 i al recurs jurisdiccional interposat per l’FMC. 
Ratificació, si escau. 

8. Informe de la Presidència en relació a la proposta de modificació normativa de la regla de despesa per 
autoritzar la utilització del superàvit en inversions sostenibles. Donar compte de l’acord FEMP-MHAP. 
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9. Informe de la Presidència sobre l’impuls de la moció en defensa de l’escola catalana i de l’acte Som 
Escola. 

10. Presentació del recurs d’apel·lació contra la sentència número 268 del Jutjat Contenciós de data 4 de 
desembre de 2017, que estima el recurs interposat pels actors contra el Protocol per a l’aplicació de la 
Llei 24/2015, de 29 de juliol, de mesures urgents per afrontar l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la 
pobresa energètica aprovat per l’ Agència Catalana de Consum (ACC). Ratificar, si escau. 

11. Informe de la Secretaria General sobre l’execució i justificació del Pla AFEDAP/Formació Local de 
l’exercici 2017. 

12. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC: 

a) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, el manteniment i l’actualització 
del Banc de Bones Pràctiques dels governs locals 2018. 

b) Conveni marc de col·laboració entre el Col·legi d’Aparelladors, Arquitectes Tècnics i Enginyers 
d’Edificació de Barcelona i la Federació de Municipis de Catalunya per impulsar conjuntament 
activitats, iniciatives i projectes que corresponguin als objectius comuns. 

c) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament dels actes de reconeixement de 
les accions i activitats que han estat certificades com a Bones Pràctiques dels governs locals.  

13. Donar compte del Manifest del Dia de la Dona. 

14. Donar compte de la moció a favor de polítiques de millora del sistema públic de pensions. 

15. Qüestions sobrevingudes. 

16. Precs i preguntes. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ, 

Prèvia comprovació del quòrum legalment establert per a la vàlida celebració de la sessió i acomplert el que 
preveu l’article 31.3 dels vigents estatuts, el president declara oberta la sessió a les 13,30 hores amb subjecció a 
l’ordre del dia precedent. La convocatòria de la sessió va realitzar-se el dia 12 de març d’enguany. 

El president manifesta que vol fer un parell de consideracions prèvies abans de començar. La primera, i perquè 
consti en acta, ahir a la nit el vicepresident Toni Masana ens va comunicar que ell creia que s’havia d’anul·lar el 
Comitè Executiu d’avui al·legant que avui havia responsables polítics que estaven citats a declarar davant del 
Tribunal Suprem. Després de converses al llarg d’aquest matí sobre això, he pres la decisió, com a president, de 
mantenir la sessió convocada i que no procedia anul·lar aquesta convocatòria; si bé és cert que els he manifestat 
que respectava la seva decisió de no participar-hi, si aquest era el motiu, tot i que no la compartia. Dir també que 
en el cas del vicepresident Josep Salom -tot i que la resta de companys del PdCAT havien excusat l’assistència 
d’avui perquè acompanyaven els seus companys a Madrid, ell en principi tenia la voluntat d’assistir a la sessió 
d’avui però, finalment, ha excusat la seva presència.  

La segona consideració prèvia és fer tres agraïments a tres membres del Comitè Executiu que ens han acollit en 
els seus municipis en aquestes últimes setmanes: hem fet una visita a Bossòst i a la Val d’Aran i per tant agrair a 
l’alcalde de Bossòst, Amador Marqués, les atencions que va tenir amb nosaltres per fer la nostra visita molt 
agradable i l’agenda que ens va preparar de reunions i trobades no solament amb el Síndic del Govern d’Aran o 
amb l’Alcalde de Vielha sinó també amb d’altres electes, alcaldes i alcaldesses, regidors i regidores amb els 
quals hem pogut compartir les preocupacions i reptes de la gent del territori i per tant t’ho vull agrair molt 
sincerament. D’aquella trobada va sorgir una activitat que estem preparant: unes jornades de municipis de 
muntanya, municipis rurals, petits municipis i que tots som conscients però que quan t’expliquen detalls concrets 
del que estan vivint per gestionar els seus municipis, bé doncs qualsevol esforç compta. Fruit d’aquesta proposta 
amb el Síndic d’Aran, amb l’alcalde de Vielha i amb l’alcalde de Bossòst us haig de dir que ens hem posat en 
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contacte amb l’ajuntament d’Osca i amb la Diputació d’Osca i que també estan interessats en participar i 
col·laborar en aquestes jornades que organitzarem des de l’FMC cap el mes de juny i de la qual us enviarem 
invitació per si volia participar i que a més es farà allà i per tant és una bona excusa per anar-hi.  

La segona visita ha estat més recentment a Altafulla i Tarragona. L’esdeveniment dels Jocs aquest any 2018 és, 
sens dubte, un motiu que esperona el moviment municipalista. Una idea que neix a la base territorial, a la ciutat 
de Tarragona i que permet assolir uns reptes no només esportius sinó de desenvolupament, de cohesió i de 
convivència amb els quals estem compromesos. Vull agrair els dos alcaldes d’aquests municipis, Fèlix Alonso i 
Josep Fèlix Ballesteros per la seva acollida i tracte. Vam tenir l’oportunitat de fer una visita a les obres i 
instal·lacions del Jocs de la Mediterrània que s’han de celebrar aquest estiu i vam poder comprovar el 
compromís dels alcaldes amb els seus territoris. Vull agrair, insisteixo, l’acollida i les atencions que han tingut 
amb l’FMC i l’esforç que estan fent per tal que aquest esdeveniment reflecteixi el millor del que representa la 
nostra societat.  

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària de l’1 de desembre de 2017. 

Vist l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària del Comitè Executiu de l’1 de desembre de 2017, el qual ha estat 
distribuït amb antelació als membres de l’òrgan esmentat. 

S’aprova per unanimitat. 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent al període gener-febrer de 2018. 

“Des de la darrera sessió ordinària del Comitè Executiu, celebrada l’1 de desembre de 2017, l’activitat de la 
Federació de Municipis de Catalunya queda recollida en el document que s’adjunta com a Annex I i que comprèn 
el període de gener i febrer de 2018. 

D’acord amb això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 

Únic.- Aprovació, si s’escau, de l’informe d’activitats de l’FMC del període comprès entre l’1 de gener i el 28 de 
febrer de 2018, conforme al document que en Annex I s’integra a aquesta proposta.“ 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president explica que tot i que l’activitat en relació amb el Govern de Catalunya no té des de fa mesos 
l’intensitat, per exemple, de l’any anterior, amb els Departaments es manté una certa activitat i que anem 
participant. Avui tractarem d’alguns temes, com és el cas del de les tarifes de l’aigua, en els quals hi som i, per 
tant fem seguiment acurat de l’acció de govern i fem la nostra feina, com és habitual. Teniu a les mans l’informe 
que ja s’incorporava a la convocatòria pel que fa al període d’aquests primers mesos de l’any i que , com sabeu, 
es recollirà en la memòria anual de l’FMC. En aquest sentit el secretari general explica que la memòria anual 
2017 ja està acabada – els assistents  tenen a la seva disposició uns exemplars -  i s’inclourà en el proper 
Comitè Executiu i, posteriorment, es sotmetrà a l’Assemblea General.  

S’aprova per unanimitat.  

3. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les resolucions de la Presidència corresponents. 

“En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 1 de desembre de 2017, i de conformitat amb les propostes 
dels diferents grups, s’ha procedit a nomenar els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i 
col·laboració amb els departaments de la Generalitat de Catalunya, de manera que la representació queda de la 
següent manera:  

1. Assemblea Urbana de Catalunya:  

 Xavier Amor i Martín, president de l’ FMC i alcalde de Pineda de Mar. 

 Laura Campos i Ferrer, vicepresidenta de l’FMC i alcaldessa de Montcada i Reixac. 
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 Amador Marqués Atés, president de l’Àmbit de Territori, Sostenibilitat i Serveis Urbans de l’FMC i 
alcalde de Bossòst.  

2. Comissió de Política Territorial i d’Urbanisme de Catalunya, a l’àmbit de Lleida: 

 Mario Urrea Marsal, alcalde de Torrebesses, en qualitat de titular, i Maria Basomba i Gili, alcaldessa de 
Ponts, en qualitat de suplent; en substitució respectivament de Bernat Solé Barril, alcalde d’Agramunt, i 
Joan Talarn Gilabert, alcalde de Bellvís. 

3. Consell d’Administració del Sistema d’Emergències Mèdiques (SEM): 

 Ricard García Baron, cap de Seguretat i Protecció Civil de l’Ajuntament de Torredembarra, en 
substitució de Rosa M. Asencio Montserrat.  
 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Prendre coneixement de les diferents Resolucions de Presidència en virtut de les quals s’ha designat 
els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat de 
Catalunya. 

Segon.- Facultar àmpliament el President per efectuar els nomenaments d’aquells òrgans que restin pendents, a 
proposta dels vicepresidents de l’entitat. D’aquests nomenaments se’n donarà compte al Comitè Executiu en la 
propera sessió ordinària que se celebri. 

Tercer.- Per la Secretaria General s’emetrà certificat d’aquest acord, als efectes de la comunicació als diferents 
òrgans els quals es refereix l’apartat tercer d’aquest acord.” 

S’aprova per unanimitat.  

4. Donar compte de la Resolució de la Presidència sobre la liquidació del pressupost de l’entitat de 
l’exercici econòmic de 2017. 

“Vist l’expedient relatiu a la liquidació del pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici 2017 i atès que la 
Presidència de l’entitat, a proposta de la Secretaria General, mitjançant Resolució de data 28 de febrer de 2018, 
va aprovar el document de liquidació del pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici econòmic de 2017 en els 
termes en els quals ha estat informada favorablement per l’Administració de Serveis i la Secretaria General 
d’aquesta entitat. El document de liquidació incorpora el Memoràndum justificatiu, el quadre comptable 
corresponent al tancament de l’exercici 2017 i l’acta d’arqueig a data 31 de desembre de 2017 amb certificacions 
de les entitats financeres. 

En conseqüència, procedeix donar compte al Comitè Executiu de la dita Resolució de la Presidència, del següent 
tenor literal: “Vist l’expedient relatiu a la liquidació del Pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici econòmic de 
2017. Atès que de conformitat amb el Memoràndum d’aquesta liquidació elaborat per l’Administració de Serveis i 
la Secretaria General d’aquesta entitat, es considera procedent l’aprovació de la liquidació en els termes en els 
quals ha estat informada favorablement. Atès que a l’esmentat document de liquidació s’afegeix l’acta d’arqueig 
realitzada en referència a 31 de desembre de 2017, en la qual s’han revisat les conciliacions bancàries a la 
mateixa data i que contenen com a elements de quadre els següents: 1) Certificacions de la posició financera de 
l’FMC emeses per les entitats financeres a 31 de desembre de 2017; 2) Extractes bancaris en cadascun dels 
comptes de caixa i bancs del període 1 de gener a 31 de desembre de 2017; 3) Models d’arqueig complimentats 
per l’Administració de Serveis de l’FMC. Segons els serveis fiscals d’aquesta entitat, una vegada revisades les 
dites conciliacions, es considera correcte aquest acta d’arqueig que conté el resum de les conciliacions 
realitzades amb una existència final en entitats financeres a 31 de desembre de 2017 de 2.682.175,37 euros. En 
virtut d’això, RESOLC: Primer.- Aprovar la liquidació del Pressupost de l’FMC corresponent a l’exercici econòmic 
de 2017 en els termes en els quals ha estat informada favorablement per l’Administració de Serveis i la 
Secretaria General d’aquesta entitat, la qual incorpora els següents documents: memoràndum d’aquesta 
liquidació elaborat per l’Administració de Serveis i la Secretaria General d’aquesta entitat; quadre comptable 
corresponent al tancament de l’exercici 2017; acta d’arqueig a data de 31 de desembre de 2017 amb 
certificacions de les entitats financeres, que s’incorporen en l’Annex I d’aquesta Resolució i que s’integren a la 
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mateixa a tots els efectes legals. Segon.- Donar compte d’aquesta resolució en la primera sessió del Comitè 
Executiu de l’entitat que se celebri.” 

Vistes les normes generals de funcionament administratiu i control de l’entitat i d’altres d’aplicació, i de 
conformitat amb l’informe emès per la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció del següent 
acord: 

Únic.- Acordar l’assabentat i prendre raó del contingut de l’expedient de liquidació de l’exercici 2017 aprovat per 
Resolució de la Presidència de data 28 de febrer de 2018 i els seus annexos, la publicació dels quals es 
realitzarà de manera íntegra en el Portal de Transparència de l’entitat.”  

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: El president passa la paraula al secretari 
general i informa que s’ha tancat l’any en la línia del que va ser el tancament del 2016; és a dir, es va aprovar el 
pressupost amb un dèficit inicial, s’ha fet una gestió pressupostària amb contenció de la despesa i del dèficit 
inicial previst del voltant dels 150.000 euros i l’estalvi generat al llarg de l’any ens permet tancar amb 32.000 
euros de dèficit; Això ens augmenta el marge de maniobra des del punt de vista econòmic i financer que té la 
Federació, tenint en compte els romanents positius que revelen els comptes dels darrers tres anys. És per això 
que les xifres de tancament, tal i com es poden comprovar en les actes d’arqueig que acompanyen el 
memoràndum que tenen vostès, ha crescut el fons de maniobra per encarar un nou exercici amb un escenari 
pressupostari millor que el de l’any passat que permetria elaborar un nou pressupost per al 2018 amb una mica 
més de marge en la despesa - aquesta que s’ha estalviat en els dos últims exercicis, com a mínim-. Aquest any 
s’han fet més activitats en matèria de formació – les activitats de formació dirigides i coordinades per la pròpia 
FMC ja tenen més pes, en termes d’autonomia i d’oferta ràpida a l’abast dels ens locals que les històricament 
vinculades als fons AFEDAP. Continua explicant que el memoràndum dóna significació als elements més 
destacables tant en les partides d’ingressos com de despeses i el resultat final és que es continua amb la línia de 
contenció de la despesa i d’una situació econòmica i financera prou sòlida per a l’entitat.   

El president informa que aquest tancament ja està íntegrament penjat al Portal de Transparència de l’entitat.  

S’aprova per unanimitat 

5. Padró de quotes dels associats de l’entitat, exercici 2018, Aprovació, si escau 

“L’Assemblea General de l’entitat celebrada el 8 de juliol de 2016 va aprovar les quotes dels associats amb el 
següent sistema de càlcul: < núm. Habitants 2015 x 0,165899>, d’acord amb les dades de població oficial INE a 
31 de desembre de 2015, i va implementar un factor de correcció a la baixa en el sistema de càlcul que va 
permetre una reducció del factor/habitant per adequar l’esforç dels associats en el conjunt d’ingressos al context 
general i al context d’estalvi del conjunt dels sectors –públic i privat- de l’economia.  Aquest factor de correcció a 
la baixa va comportar una minoració de les quotes del 16%. 

Atès que de conformitat amb la disposició addicional 2a de les Normes Generals de Funcionament i Control de 
l’entitat es va establir com a procediment de l’aprovació del padró de quotes, sempre que aquestes se situïn per 
sota de l’autoritzat per l’Assemblea General, el següent:  “En el primer trimestre de l’exercici, els serveis 
econòmics de l’entitat elaboraran el padró de quotes dels associats sobre la base dels límits i paràmetres de 
càlcul acordats per l’Assemblea General. El padró se sotmetrà a l’aprovació del Comitè Executiu, a proposta del 
president, incorporant el llistat de deutors de l’exercici anterior. Una vegada aprovat es publicarà al Portal de 
Transparència de l’entitat i simultàniament es començarà el procediment de notificació de cobrament als 
associats i la liquidació d’aquest padró amb la relació de deutors que s’incorporarà a la liquidació de l’exercici i 
als comptes de l’entitat sotmeses a aprovació de l’Assemblea General”.  

Atès que per a l’exercici 2018 s’ha actualitzat el padró de quotes amb el sistema de càlcul  <núm. Habitants 2017 
x 0,165899>, d’acord amb les dades de població oficial INE a 31 de desembre de 2017. 

En virtut de tot això, aquesta Presidència proposa al Comitè Executiu, de conformitat amb l’informe de la 
Secretaria General, la següent proposta d’acord:  
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Primer.- Aprovar el padró de quotes dels associats de l’entitat, sobre la base del sistema vigent acordat per 
l’Assemblea General, amb l’actualització de les dades de població/INE amb referència oficial a la darrera pública 
BOE a 31 de desembre de 2017. L’import d’aquest padró de quotes dels associats 2018 és d’ 1.542.271,99 
euros, conforme el document elaborat per la Secretaria General que en Annex I s’adjunta a la proposta i s’integra 
en aquest acord a tots els efectes legals, mitjançant la seva diligència acreditativa de l’aprovació.  

Segon.- Publicitar el vigent padró de quotes en el Portal de Transparència de l’entitat i iniciar el procediment de 
cobrament corresponent.“ 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: El secretari general informa que, d’acord 
amb la resolució de l’Assemblea General, el padró s’ha elaborat sobre la base dels paràmetres marcats per la 
mateixa l’Assemblea i, per tant, es manté la minoració que es va acordar en el seu moment del voltant del 16 per 
cent. El padró de 2018 incorpora les xifres de població real de cadascun dels ens associats a data 31 de 
desembre del 2017. El document és el que consta a la pre-acta i a la convocatòria. És destacable la xifra global 
de tancament de la recaptació en aquests dos darrers exercicis 2016 i 2017, que superen el 90 per cent del 
Padró – aquest any hem arribat al 93 per cent -. En aquests dos anys hem fet el pas tecnològic cap a la factura 
electrònica, fet que ha comportat alguns problemes de gestió, però ja ho tenim resolt, i actualment estem en 
aquests percentatges de cobrament. 

Intervenen les alcaldesses de Sant Pere de Ribes i de Montcada i Reixac per preguntar si hi ha gaires variants 
en el número d’associats. El secretari general respon que sempre es produeixen algunes altes i baixes cada any 
però fins ara ha estat irrellevant. Si ens atenem a la població representada continuem sent l’entitat que aplega el 
major volum de població de Catalunya, segons les últimes dades oficials, i tenint en compte a aquests efectes 
que la baixa de Manresa es va compensar per l’alta de Sant Feliu de Guíxols. El Padró de quotes del 2016 i del 
2017 es pràcticament del mateix import com poden comprovar.   

S’aprova per unanimitat 

6. Ratificar, si escau, les observacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis tècnics i 
jurídics de l’FMC. 

a) Projecte de decret de gestió de la fertilització del sòl i de les dejeccions ramaderes i d’aprovació del 
programa d’actuació a les zones vulnerables en relació a la contaminació per nitrats que procedeixen de 
fonts agràries i de consultes sobre l’informe de sostenibilitat ambiental del programa. 

“ En data de 15 de setembre de 2017 es va publicar al DOGC núm. 7455 l’edicte  de 13 de setembre de 2017, 
pel qual se sotmeten a informació pública el projecte de decret de gestió de la fertilització del sòl i de les 
dejeccions ramaderes i d'aprovació del programa d'actuació a les zones vulnerables en relació amb la 
contaminació per nitrats que procedeixen de fonts agràries, i l'informe de sostenibilitat ambiental. El text es va 
sotmetre a consulta pública prèvia a la redacció del projecte en la forma i temps suficient . Durant l’any 2016 i el 
2017 es van realitzar reunions entre la Direcció General d’Agricultura i Ramaderia i el sector on es van recollir 
propostes que van servir per a la redacció de la proposta de projecte de Decret que se sotmet a informació 
pública. 

L’objecte del decret és establir mesures adreçades a reduir i prevenir la contaminació causada o provocada pels 
nitrats d'origen agrari, mitjançant la regulació de la gestió de les dejeccions ramaderes i altres fertilitzants 
nitrogenats i l'aprovació del programa d'actuació aplicable a les zones vulnerables designades a Catalunya. 
Constitueix l’actualització del programa d’actuacions per a zones vulnerables declarades a Catalunya en 
compliment de la Directiva 91/676/CEE, l’anomenada Directiva “Nitrats”, que obliga els estats membres a establir 
programes d’actuació quadriennals a les zones vulnerables per nitrats. En el cas de l’Estat espanyol, tant la 
designació de zones vulnerables com l’establiment dels programes d’actuació corresponen a les Comunitats 
Autònomes. 

Valoració de l’aplicació del decret en els municipis 
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Atenent a les repercussions que tindria l’aplicació del decret de gestió de la fertilització del sòl i de les dejeccions 
ramaderes i l'aprovació del programa d'actuació a les zones vulnerables en relació amb la contaminació per 
nitrats que procedeixen de fonts agràries en l’àmbit territorial dels municipis i en les competències de 
l’administració local, la valoració tècnica general que es fa del text normatiu és positiva, tot i que donada la 
repercussió del decret en relació a l’àmbit territorial dels municipis i en les competències de l’administració local 
s’ha considerat oportú formular un document d’al·legacions que es concreten en el següent: 

1/ En l’anàlisi de l’impacte econòmic i social no s’han considerat suficientment l’increment de costos 
d’aplicació de dejeccions i del temps d’incorporació de fertilitzants per al sector, en previsió de les 
ajudes per a una ràpida adaptació a les mesures establertes amb antelació a l’entrada en vigor de les 
diferents disposicions. 

2/ A l’article 3, on es defineix el concepte d’índex de càrrega ramadera (ICR), ja que els municipis de 
zones no vulnerables adjacents a zones vulnerables poden presentar un risc d’afectació a les aigües 
subterrànies per contaminació de nitrats per la pròpia càrrega ramadera i per les implicacions de 
l’aplicació del decret en relació a dejeccions procedents d’explotacions situades a les zones vulnerables 
adjacents. Per tal de minimitzar els riscos cal contemplar excepcions en aquests municipis en la 
superació de límits màxims previstos en l’apartat 1 de l’article 18 establint un criteri de superació d’un 
valor límit d’ICR. Aquesta mateixa excepció s’ha d’aplicar per a aquells municipis situats en zones 
designades com a no vulnerables que no disposen d’un sistema d’abastament d’aigua en alta per a 
consum humà que depenen de recursos propis procedents d’aigües subterrànies. 

3/ A la DA 11, apartat 3, es fixa un termini de 5 anys en l’entrada en vigor de les disposicions 
contingudes en l’article 21.3 i 22.1  en els supòsits diferents als apartats 3.1.b) i 3.1.c). Aquest termini no 
pot ser superior als 4 anys de revisió dels programes d’actuació establert per la Directiva 91/676/CEE 
en coherència als apartats 5 i 7 de l’article 5 de la Directiva. La reducció del termini ha d’anar 
acompanyada de mesures de suport econòmic al sector per a la implementació dels equips d’aplicació 
de dejeccions. 

4/ Les mesures de tractament de dejeccions ramaderes en origen establertes en l’article 13 són 
insuficients per al foment del compostatge en granja, que es mostra com un tractament viable i 
alternatiu de gestió de les dejeccions fora del marc agrari. Tampoc s’ha analitzat suficientment en la 
Memòria d’avaluació d’impacte de les mesures proposades. 

5/ En el projecte de decret no es proposen mesures reguladores en relació a la prevenció de la 
contaminació odorífera en els procediments d’aplicació de dejeccions ramaderes o en les instal·lacions 
d’emmagatzematge. 

6/ Atès que es pot afirmar que els fertilitzants d’origen orgànic tractats –com és el cas dels fangs de 
depuradora o biosòlids– presenten característiques específiques que en redueixen sensiblement 
l’impacte ambiental en la seva utilització, es poden adequar les condicions d’utilització a les 
característiques d’aquests fertilitzants. Concretament es proposa: a) Allargar els períodes d’aplicació 
abans de la sembra previstos en l’article 17 fins a 90 dies per als fertilitzants d’origen orgànic amb 
continguts de nitrogen amoniacal inferiors al 25% del nitrogen total. b) En cas que es considerés que no 
es poden alterar els períodes de prohibició d’adobat, es proposa: allargar el període d’apilament fins a 
120 dies per als fertilitzants d’origen orgànic que hagin estat sotmesos a processos d’estabilització i de 
deshidratació mecànica intensius amb utilització de polielectròlits. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis tècnics de l’FMC en relació a la 
normativa anterior.” 
 

b) Proposta d’Ordre TSF/*****/****, 2018 de  modificació de l’Ordre TSF/247/2017, de 27 d’octubre, per la 
qual s'aproven les bases reguladores per a la concessió de subvencions destinades al Programa 
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ENFEINA’T per a la contractació laboral temporal i acompanyament a la inserció de les persones en 
situació d’atur en llarga durada  

“ En data 6 de novembre de 2017 es publica al Diari Oficial de la Generalitat (DOGC) l’Ordre TSF/247/2017, de 
27 d'octubre, per la qual s'aproven les bases reguladores per a la concessió de subvencions destinades al 
Programa ENFEINA'T per a la contractació laboral temporal i acompanyament a la inserció de les persones en 
situació d'atur de llarga durada.  

Donat que l’esmentada normativa de bases no especifica suficientment en quin moment cal subscriure 
l’assegurança d’accidents del participants prevista en la seva base 9 i que tampoc queda recollida com a 
despesa subvencionable en la base 11, es considera necessària la realització de dues modificacions en l’Ordre 
TSF/247/2017, de 27 d'octubre.  

La primera modificació concreta quan s’ha de subscriure la pòlissa d’assegurança d’accidents de les persones 
participants en el programa i la segona modificació fa referència a la subvencionalitat de la despesa vinculada a 
aquesta subscripció. 

Els dos aspectes que des de l’FMC es va considerar que caldria millorar d’aquestes bases relatius a 
l’assegurança d’accidents dels participants i que es van traslladar al SOC són: 

1/ Concretar el moment en què s’ha de subscriure la pòlissa, doncs ara només es diu que s’ha de tenir amb 
caràcter previ a l’inici de les accions, que ha de cobrir el període d’execució del programa. Amb la modificació 
que es proposa s’assenyala que l’assegurança serà prèvia a l’inici de l’actuació d’acompanyament a la 
contractació i fins a la finalització del programa. 

2/ Recollir la subscripció de la pòlissa com a despesa subvencionable. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis tècnics de l’FMC en relació a la 
normativa anterior.” 

S’aprova per unanimitat 

7. Resolució de la Presidència en relació a l’acord del Consell d’Administració de l’Agència Catalana de 
l’Aigua (ACA) de data 28 de desembre de 2017 sobre increment de les tarifes ATLL 2018 i recurs 
jurisdiccional presentat per l’FMC. Ratificació si escau.  

Vist l’acord adoptat pel Consell d’Administració de l’ACA de data 28 de desembre de 2017 sobre increment de 
les tarifes ATLL 2018 del següent tenor literal : “PROPOSTA D’ACORD DEL CONSELL D’ADMINISTRACIÓ DE 
L’AGÈNCIA CATALANA DE L’AIGUA FORMULADA PEL CONSELL DE LA XARXA D’ABASTAMENT TER-
LLOBREGAT D’APROVACIÓ DE LA REVISIÓ ORDINÀRIA QUINQUENNAL DE LA TARIFA DEL SERVEI 
D’ABASTAMENT D’AIGUA EN ALTA A TRAVÉS DE LA XARXA PÚBLICA TER-LLOBREGAT PER AL 2018. La 
Llei 10/2011, de 29 de desembre, de simplificació i millorament de la regulació normativa és l’instrument legal 
mitjançant el qual la Generalitat de Catalunya ha portat a terme la reforma de la seva administració hidràulica, 
com a conseqüència de la reordenació del servei públic d’abastament d’aigua des de la Xarxa d’Abastament 
Ter-Llobregat, del qual n’és titular. 

Tal fet comporta que dins de l’estructura orgànica de l’Agència Catalana de l’Aigua s’hagi creat un òrgan 
amb competències decisòries pel que fa a la gestió de les instal·lacions que integren la xarxa Ter-Llobregat, les 
quals es troben definides en els Estatuts de l’Agència Catalana de l’Aigua, aprovats pel Decret 86/2009, de 2 
de juny. Concretament, l’article 18.1.j) li atribueix la funció d’elevar a l’òrgan competent la proposta de tarifes a 
aplicar. 

Així mateix, la Llei 2/2014, del 27 de gener, de mesures fiscals, administratives, financeres i del sector 
públic, ha donat una nova redacció a la lletra l) de l’apartat 2 de l’article 8 del Text refós de la legislació en 
matèria d’aigües de Catalunya, aprovat pel Decret legislatiu 3/2003, de 4 de novembre, tot atribuint a l’Agència 
Catalana de l’Aigua l’aprovació de les tarifes del servei d’abastament d’aigua en alta dins de la seva funció 

http://www.fmc.cat/


vers 

       

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 9 de 21 

d‘ordenació del servei, i ha afegit un nou apartat 3 a l’article 31 del mateix cos legal que especifica que 
l’aprovació de les tarifes del servei  d’abastament  d’aigua  en  alta  correspon  al  Consell  d’Administració  de  
l’Agència Catalana de l’Aigua. 

Una vegada transcorreguts els primers cinc anys de la vigència del contracte de gestió de proveïment d’aigua 
en alta Ter-Llobregat (2013-2017), s’escau dur a terme la revisió ordinària quinquennal de la tarifa de la Societat 
concessionària, prevista en la clàusula 22.2 del Plec de Clàusules Administratives Particulars del contracte, 
aprovat el 27 de juliol de 2012. La revisió tarifària quinquennal s’ha de dur a terme mitjançant un estudi de 
costos que ha d’incloure, si escau, el major cost derivat dels nous objectius d’eficiència, estableix uns nous 
valors inicials per als costos d’operació previstos per a la primera anualitat del període quinquennal en escenaris 
de gestió d’abundància o normalitat, incloent-hi les despeses generals i el benefici industrial,  les  
amortitzacions,  la  retribució  financera  i  el  component  risc  anualitzat  per  a l’atenció de les despeses 
d’operació de les ITAM per sobre del manteniment en escenaris de gestió de normalitat, prealerta de sequera o 
alerta de sequera. 

El director de l’Àrea d’Abastament de l’Agència Catalana de l’Aigua i l’adjunt a Gerència per a la coordinació 
econòmico financera han emès un informe en data 20 de desembre de 2017. Aquest informe proposa una 
variació del l’11,88%, aplicable a la Tarifa de Subministrament, a la Quota Fixa Regional i a la Quota Fixa 
Metropolitana, que inclou la regularització de la part del  cànon  concessional  que  no  es  va  repercutir  en  
l’exercici  2017,  per  un  import  de 7.052.164,42, atès que la proposta de modificació del contracte que va 
formular l’Agència no ha estat resolta. 

Correspon al Consell de la Xarxa d’Abastament Ter–Llobregat, de conformitat amb el que estableix l’article 18.1 
j) dels Estatuts de l’Agència Catalana de l’Aigua, en la redacció donada pel Decret 153/2012, de 20 de 
novembre, elevar a l’òrgan competent de la Generalitat la proposta de tarifes a aplicar, que d’acord amb 
l’article 31.3 del Text refós de la legislació en matèria d’aigües de Catalunya, aprovat pel Decret legislatiu 
3/2003, de 4 de novembre, és el Consell d’Administració de l’Agència Catalana de l’Aigua, vist l’informe del 
director de l’Àrea d’Abastament de l’Agència Catalana de l’Aigua i de l’adjunt a Gerència per a la coordinació 
econòmico financera de data 20 de desembre de 2017. 

En conseqüència, el Consell de la Xarxa d’Abastament Ter-Llobregat, en virtut de l’acord adoptat en la sessió 
de data 27 de desembre de 2017, proposa al Consell d’Administració l’adopció del següent ACORD: 1.  
S’aprova per a l’any 2018 la revisió ordinària quinquennal de les tarifes vigents del servei d’abastament 
d’aigua en alta a través de la xarxa pública Ter–Llobregat amb una variació positiva de l’11,88% que 
s’aplica a la Tarifa de Subministrament, a la Quota Fixa Regional i la Quota Fixa Metropolitana, donant lloc a 
les tarifes per a cada client que es detallen a l’annex. 

Contra aquest acord, que exhaureix la via administrativa, es pot interposar recurs de reposició davant el Consell 
d’Administració de l’Agència Catalana de l’Aigua en el termini d’un mes comptador a partir de l’endemà de la 
data de la notificació del present acord, o directament recurs contenciós administratiu davant el corresponent 
Jutjat del Contenciós administratiu en el termini de dos mesos comptadors a partir de l’endemà de la 
data de la notificació del present acord, sense perjudici que es pugui interposar qualsevol altra recurs que 
s’estimi oportú. Barcelona, 28 de desembre de 2017” 

En la votació d’aquest acord, la nostra entitat, juntament amb d’altres representants d’altres entitats, van votar en 
contra d’aquest increment, no només per l’abast de l’augment proposat - proper al 12 per cent de les tarifes- i el 
seu efecte-impacte en els usuaris del servei, la justificació i fonamentació jurídica i econòmica  del qual es va 
requerir del Consell amb la proposta de retirada del punt de l’ordre del dia, sinó – a més a més – pel fet de 
presentar-se la proposta quan el tràmit processal del recurs de cassació núm. 2725/2015 davant la Secció 
Quarta de la Sala del Contenciós del Tribunal Suprem es trobava en fase de votació que feia preveure una més 
que propera sentència, amb conseqüències definitives sobre un contracte de concessió que ja havia estat 
declarat nul pel TSJC – St. núm. 390, de 22 de juny de 2015. El parer manifestat pels representants de l’entitat 
en l’òrgan de govern de l’ACA va ser, doncs, que l’assumpte quedés sobre la taula a l’espera d’aquest sentència 
imminent i que, cas que no s’atengués aquesta proposta el vot de l’FMC seria contrari a l’acord. Bé, adoptat 
l’acord, amb el vot contrari, entre d’altres de la representació de l’FMC, les entitats municipalistes (FMC i ACM) i 
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l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB) van anunciar la presentació d’un recurs jurisdiccional contra l’esmentat 
acord de l’ACA – finalitzava el termini de presentació del recurs el dia 28 de febrer de 2018-  i la petició de 
mesures cautelars en aquesta mateixa via jurisdiccional.  

En data 20 de febrer de 2018, el Tribunal Suprem dicta Sentència núm. 269/2018, que declara taxativament la 
improcedència dels recursos de cassació interposats per la Generalitat de Catalunya i AGBAR, contra la 
sentència núm. 390, de 22 de juny de 2015 de la secció 5a de la Sala del Contenciós Administratiu del TSJC. La 
Sentència del TS confirma la nul·litat del contracte de concessió, en què es va fonamentar l’acord de l’ACA per 
proposar i aprovar l’increment de tarifes – s’adjunta en annex I el text de la Sentència del TS -.  

La nostra entitat ha presentat el corresponent recurs jurisdiccional davant el Jutjat Contenciós Administratiu del 
TSJC i la petició de mesures cautelars per obtenir la suspensió de l’acord de l’ACA del 28 de desembre de 2017 
- s’adjunta en annex II l’escrit de fonamentació de les mesures cautelars de data 19 de febrer de 2018 – per tal 
d’obtenir la suspensió de l’acord. A més de la via jurisdiccional, l’FMC i l’ACM hem sol·licitat del Departament de 
Territori i de l’ACA que s’acompleixi el compromís de convocar el Consell d’Administració, previ estudi de les 
possibles vies de suspensió d’aquest acord – orfe ara del seu contracte de cobertura -, tant pel que fa als 
aspectes econòmics de provisió necessària per part del Govern, de manera que no traslladi aquest singular 
increment de tarifes als municipis i usuaris – com jurídics davant la situació creada per la nul·litat de la concessió 
i les responsabilitats –incloses les patrimonials- que se’n derivin tal declaració.  

En virtut de tot això, de conformitat amb els antecedents i documents que integren l’expedient, es proposa  al 
Comitè Executiu l’aprovació del següent acord :  

ÙNIC.- Acordar l’assabentat i ratificar la Resolució de la Presidència de data 19 de febrer de 2018  sobre l’acord 
del Consell d’Administració de l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) de 28 de desembre de 2017 sobre increment 
de les tarifes ATLL 2018, en virtut de la qual s’interposa recurs jurisdiccional contra l’esmentat acord, així com les 
actuacions que en via jurisdiccional i/o administrativa siguin procedents per obtenir la suspensió de l’acord 
recorregut. “ 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: El secretari general informa que el dia 28 de 
desembre passat l’ACA va adoptar aquest acord sabent que era immediata la resolució del Tribunal Suprem 
sobre una sentència que ja havia declarat nul de ple dret el contracte de concessió. És tractava d’una cassació 
contra una resolució anterior del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya que ja declarava nul de ple dret 
l’acord del Govern d’adjudicació. Es pren aquesta decisió i els representants de les entitats municipalistes, 
l’FMC, l’ACM i l’AMB, hi voten en contra i demanen una justificació de per què, a la vista d’una imminent 
sentència, es portava aquest acord a aprovació. No es van explicitar les raons; només eren raons pretesament 
contractuals en un contracte que ja estava anul·lat. L’ACA va aprovar, amb aquests vots en contra, l’acord 
d’increment de les tarifes i l’entitat va anunciar immediatament la presentació d’un recurs jurisdiccional via 
contenciosa contra aquest acord. Es va presentar aquest recurs i vam anunciar la presentació d’unes mesures 
cautelars per intentar suspendre l’efectivitat, la vigència, d’aquest acord. 

L’alcalde de Parets del Vallès informa que l’ACA ens truca el 28 de desembre per anar a la reunió del Consell 
d’Administració, on es posa sobre la taula l’augment de tarifa amb ACCIONA. Tothom que estem allà, les entitats 
municipalistes no hi estem d’acord, però després el teixit industrial, diferents membres del Tercer Sector, tothom 
hi està en contra i l’augment de tarifa l’aproven per 10 a 7, amb els vots només de la Generalitat. També explica 
que en aquell moment el que els comenta és que quedi sobre la taula que si això s’aprova i després hi ha 
sentència se’ls està generant uns drets als d’ACCIONA que després encara en trauran més. Evidentment no hi 
havia consellers, es pren la decisió i ara fa poc cau la sentència que el que diu és el que diu, amb la qual cosa 
els d’ACCIONA no poden tenir millor escenari que aquest perquè ara poden reclamar tot el que els dóna dret 
amb l’aprovació que s’ha fet. Així doncs, a nosaltres l’únic que ens queda és protegir el món municipal. I com el 
protegim? Doncs presentant unes mesures cautelars davant el jutge per suspendre l’acord. Això és el que hem 
fet, i esperar que aquestes mesures cautelars el que comportin és que no s’hagin de canviar ordenances per 
aprovar l’augment de la compra d’aigua en alta, que signifiquen augments d’un 11’7% aproximadament. 
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Estem –continua l’alcalde - en una situació que no és senzilla. L’han anat trucant d’algun municipi per veure què 
fem, que no sigui el silenci. Ara el tema és: s’aprova l’augment de tarifes o no?. Nosaltres diem no, standby, 
mirem el tema de mesures cautelars. Però hi ha alguns municipis que diuen que l’standby vol dir que el secretari 
els està dient que anirà a comissió de preus i que igual, per silenci, s’aprovarà. Així doncs, proposa que com a 
FMC alguna cosa hauríem de dir. Però què hem de dir? És complex perquè els secretaris de cada ajuntament 
guiaran molt el que fer. Nosaltres hem dit des del primer moment que no estem d’acord amb aquest increment, la 
qual cosa vol dir que no l’hauríem d’aprovar. No hi estem d’acord, no l’hauríem d’aprovar, però potser sense dir 
res, per silenci, la comissió de preus l’aprova i crec que ens trobarem amb un problema. D’altra banda, qui sí 
estigui d’acord en aprovar-ho també es pot trobar amb un problema: que s’aprovi l’augment, que després tirin 
endavant cautelars, sentència, etc. i quan els diguin després que ho han de retornar -perquè tiressin enrere el 
tema de l’augment-, com se’ls torna als veïns quan has fet una modificació per aprovar l’augment de tarifa pel 
tema de la compra en alta? Els passos que hem fet com a FMC estan molt bé. Hem fet el posicionament que ens 
toca com a FMC i la resta estan anant més a remolc, però ara comencen a passar coses i, mentrestant, ens han 
convocat. L’ACA, que és qui ha aprovat l’augment de tarifa, ara no pot revertir la situació perquè l’ha de revertir 
l’òrgan que va contractar, que és ATLL. Aleshores s’ha de convocar els membres d’ATLL – que hi anirà ell-, allà 
s’ha de revertir el tema del contracte perquè després es pugui dir que l’aplicació de l’augment de la tarifa no es 
porta a terme. Així mateix, arran de la reunió que es va fer l’altre dia, creu que la Generalitat té un problema greu 
i és que el tema se soluciona amb diners: proveïu dels diners que pot demanar d’indemnització qui demana i a 
partir d’aquí revertim la situació. Amb la qual cosa es troben amb dos problemes: un, que han fet el pas que no 
havien d’haver fet i que ja els vam advertir en el Consell d’Administració de l’ACA. I dos, que no tenen els diners. 
El que nos ens podem fer es passar el problema als municipis. És una irresponsabilitat.  . 

L’alcaldessa de Tiana intervé per dir que és consellera i membre de la Junta de Govern de l’AMB, on en el 
passat Ple i a la Junta es va aprovar una resolució respecte el tema de l’anul·lació de la sentència de la 
suspensió de les tarifes. Tots els grups que formen l’AMB van donar-hi suport. A més, en el cas de Tiana, 
juntament amb Cervelló, Corbera i St. Cugat del Vallès, érem dels primers municipis que ens tocava 
l’actualització de les tarifes. En el cas de Tiana, Sorea, que el tenen com a distribuïdor, ja els havia comunicat 
l’increment de tarifa quan, justament, acabava de sortir la sentència de final d’any. Aleshores es van reunir els 
regidors corresponents amb membres de la Junta de l’AMB i van optar directament per una suspensió de tarifes 
fins que es resolgui com es resolgui, i això és el que han fet. L’alcaldessa comenta que pot fer arribar la resolució 
de l’AMB perquè creu que és una resolució que val la pena tenir en compte i que, a més, compta amb el suport 
de tots els grups que formen part de l’AMB. Explica que a l’AMB aquesta resolució ha passat pel Ple així com la 
suspensió de l’increment; l’any 2018 s’estan aplicant les mateixes tarifes que el 2017. Això també ho ha passat al 
Ple municipal de Tiana.  

L’alcalde de Parets intervé per ratificar que això seria el que s’ha dit i d’això es tractaria: d’aprovar que no 
s’augmenti. És també el que hem instat judicialment.  

L’alcaldessa de St. Pere de Ribes, pel que fa al tema de no aprovar la tarifa i no aprovar l’augment de la tarifa, 
comenta que qui gestiona l’aigua no sempre és la mateixa companyia. En aquest cas és Sorea, però pot ser una 
companyia municipal, etc. pot ser una tensió de tresoreria molt important amb la qual, què fas? Des d’aquest 
punt de vista ens podem trobar amb la situació que ens demanin l’augment perquè ells no poden continuar amb 
la seva gestió perquè ells sí que paguen l’aigua més cara; i aquest decalatge qui l’assumeix? Pot haver un 
marge que el pugui assumir la mateixa empresa que ho gestioni, o si és empresa municipal, o pot ser que no 
tinguin els diners per poder-ho fer. Planteja què passa en aquest cas. L’ACA o el titular del contracte anul·lat té la 
responsabilitat de donar una resposta al que ha generat la Sentència.  

El secretari general informa a requeriment del president que jurídicament és molt important, a banda – és clar -  
de tenir la disponibilitat d’aquesta despesa, que permeti fer front al no increment de tarifes acordat, l’anàlisi de 
les possibles responsabilitats derivades de l’anul·lació del contracte i, des d’un punt de vista de responsabilitat 
patrimonial també les que es puguin derivar ara de l’acord de 28 de desembre de 2017. Nosaltres el que hem fet 
és demanar la suspensió per la via que correspon, que és la via judicial amb la presentació de les mesures 
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cautelars. El que ha fet l’ACA és, posicionar-se davant un recurs extraordinari de revisió contra aquest acord, 
que nosaltres, des del punt de vista jurídic, no ho veiem. No veiem el recurs i tampoc hem vist, és clar el 
preceptiu informe del Consell Consultiu, perquè la proposta d’acord de l’ACA és d’admetre-ho a tràmit – però 
haurà d’anar al Consell Consultiu perquè el seu informe és preceptiu -. L’ACA porta així el punt que està inclòs 
en l’ordre del dia del Consell d’Administració. Aquest acord té alguns elements d’imperfecció des del punt de 
vista de l’ACA perquè no és competent per resoldre-ho atès que afecta el contracte i el contracte el va aprovar el 
Govern, no pas l’ACA, i perquè – com hem dit - no compta amb un informe que és preceptiu abans de resoldre 
qualsevol recurs extraordinari de revisió.  

El President proposa preparar una proposta en base al que ha fet l’AMB; preparar-ho i enviar-ho a tothom. 
L’alcaldessa de St. Pere de Ribes intervé per explicar que ells van presentar una moció en aquest sentit, en què 
s’explicava això i es demanava a la Generalitat que assumeixi l’increment d’aquesta tarifa a costa del seu 
pressupost com havia fet en l’anterior augment; en l’anterior augment la Generalitat va assumir amb costos 
propis del pressupost i no va repercutir-ho als ajuntaments.  

S’aprova per unanimitat 

8. Informe de la Presidència en relació a la modificació normativa de la regla de la despesa per autoritzar 
la utilització del superàvit en inversió sostenible. Donar compte de l’acord FEMP-MHAP 

“Els ens locals han generat al llarg dels darrers anys un superàvit proper als 32.000 milions d’euros. Aquesta 
dada és prou significativa de l’esforç realitzat pel sector públic local i revela la superació dels paràmetres utilitzats 
al començament de la crisi per reduir el marge de maniobra pressupostària, especialment pel que fa a la inversió 
local i la prestació dels serveis públics. Es molt probable que les xifres oficials del tancament de l’exercici de 
2017 superin els percentatges de reducció del deute en més del 10 per cent. La situació econòmica-financera del 
nostre sector públic local és, doncs, que reflecteix prudència en la despesa però també compromís en el 
desenvolupament de les economies locals, en el creixement i en la cohesió social i territorial a través de la 
inversió.  

Aquesta entitat juntament amb d’altres, des una posició municipalista, ha vingut reivindicant davant del Govern la 
necessitat d’obrir els marges d’utilització d’aquest superàvit per destinar-lo a inversions sostenibles, ara que 
l’esforç de solidaritat dels municipis ha de tenir la seva justa contrapartida per millorar els serveis públics i 
complir amb els compromisos que tenim amb la nostra ciutadania.  

Resultat d’aquesta reivindicació és l’acord al qual s’ha arribat entre la representació del Govern Central i la 
representació del municipalisme, a través de la FEMP, amb la promulgació d’un Decret Llei que farà possible la 
inversió del superàvit local de 2017- més de 5.000 milions d’euros- al llarg del 2018 i fins el mes d’abril de 2019.  

La inversió d’aquest superàvit es farà possible, segons aquest acord, modificant els paràmetres actuals de la 
regla de despesa i ampliant el llistat d’inversions considerades fins ara, sostenibles. D’aquesta manera sectors 
com les infraestructures, d’educació, socials, culturals, esportives, de seguretat i protecció civil, infraestructures 
per a la recollida i tractament de residus, vehicles per a servei de seguretat de protecció civil, equipament per a 
dependències municipals i el foment de l’ocupació local, han estat les propostes que el municipalisme ha 
reivindicat financerament sostenibles. Aquesta ampliació i la nova regulació de la reposició d’efectius ha de 
permetre als municipis encarar una nova etapa en clau municipalista, en justa contrapartida a l’esforç de la 
nostra contribució al creixement del PIB. 

En virtut de tot això, informo d’aquest acord al Comitè Executiu de l’entitat a l’espera del contingut del Decret Llei 
compromès pel Govern de l’Estat amb els canvis esmentats i elevo al Comitè Executiu la següent proposta 
d’acord: 

Únic.- Acordar l’assabentat de l’informe de la Presidència en relació a la proposta de modificació normativa de la 
regla de la despesa per autoritzar la utilització del superàvit en inversió sostenible.”  

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: El President explica que hem participat amb 
la FEMP i el Ministeri d’Economia i Hisenda per utilitzar aquest superàvit per destinar-lo a inversions sostenibles. 

http://www.fmc.cat/


vers 

       

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 13 de 21 

També s’ha abordat el tema de la reposició d’efectius, però tot això està pendent de rebre la proposta de Decret 
corresponent. 

S’aprova per unanimitat 

9. Informe de la Presidència sobre l’impuls de la moció en defensa de l’escola catalana i de l’acte Som 
Escola 

“En el marc de les contínues agressions que darrerament està patint el model d’escola catalana i d’immersió 
lingüística per part del govern espanyol, en el seu intent de desestabilitzar-lo amb finalitats merament 
electoralistes, des de l’FMC manifestem el suport a l’escola catalana i al model d’immersió lingüística que des de 
fa més de 30 anys ha esdevingut una eina clau i està garantint uns valors democràtics, de cohesió social i 
d’igualtat d’oportunitats als nostres infants, tot assegurant el coneixement de les dues llengües i la no 
discriminació ni separació per llengua d’origen. 

En aquest context, hem elaborat una moció conjunta amb l’ACM en defensa de l’actual model d’escola catalana i 
hem participat en un acte de Som Escola per reivindicar que el nostre model d’escola és un èxit social i un model 
de convivència lingüística, alhora que rebutgem qualsevol atac que posi en perill la immersió lingüística a 
Catalunya. 

L’acte de Som Escola de suport a l’escola catalana, democràtica i cohesionada va tenir lloc el dia 28 de febrer de 
2018 i  va comptar amb la  intervenció de Laura Campos, alcaldessa de Montcada i Reixac i vicepresidenta de 
l’FMC, i la participació de Lluïsa Moret, alcaldessa de St. Boi de Llobregat i presidenta de l’àmbit de Drets Socials 
de l’FMC. 

La moció conjunta de l’FMC i l’ACM en defensa de l’escola catalana i del model d’immersió lingüística, havia esta 
prèviament validada per la Presidència i la Vicepresidència de l’àmbit de Drets Socials de l’FMC. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Restar assabentats de la participació de l’FMC en l’acte de Som Escola així com de la tramesa de la 
moció conjunta amb l’ACM que s’adjunta.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: El President dóna la paraula a l’alcaldessa 
de Montcada i Reixac, que explica que ens van convocar a l’acte de Som Escola de suport a l’escola catalana, 
democràtica i cohesionada que va tenir lloc el 28 de febrer a Santa Coloma de Gramenet. En aquest acte hi 
havia molt consens i molta participació. 

 

10. Presentació del recurs d’apel·lació contra la sentència número 268 del Jutjat Contenciós de data 4 de 
desembre de 2017, que estima el recurs interposat pels actors contra el Protocol per a l’aplicació de la 
Llei 24/2015, de 29 de juliol, de mesures urgents per afrontar l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la 
pobresa energètica aprovat per l’ Agència Catalana de Consum (ACC). Ratificar, si escau 

“Per resolució de la Presidència de data 7 de febrer de 2017, es va acordar comparèixer com a part co-
demandada en el recurs contenciós administratiu ordinari núm. 418/2016D interposat al Jutjat Contenciós 
Administratiu núm. 2 de Barcelona per ENDESA ENERGIA, SAU i ENDESA ENERGIA XXI, SLU.  

Mitjançant Sentència de l’esmentat jutjat número 268 de data 4 de desembre de 2017, s’estima el recurs 
interposat pels actors contra el Protocol per a l’aplicació de la Llei 24/2015, de 29 de juliol, de mesures urgents 
per afrontar l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la pobresa energètica aprovat per l’ Agència Catalana de 
Consum (ACC).  

En data 2 de gener de 2018 l’FMC i l’ACM van presentar recurs d’apel·lació contra l’esmentada sentència, en 
considerar que l’esmentat protocol no és susceptible d’impugnació, ja que no es pot considerar una disposició de 
caràcter general ni un acte administratiu impugnable en no tenir caràcter obligacional si voluntàriament no és 
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formalitzat per las parts signatàries. Cal recordar que el protocol es va elaborar per una comissió de treball i tenia 
com a fonament el que disposa l’article 6 de la Llei 24/2015, que hores d’ara és plenament vigent.  

Aquesta presidència ha considerat el protocol com a una eina resultant del compromís del Govern de la 
Generalitat i de la representació institucional i civil catalana per fer front a la pobresa energètica, precisament, en 
els termes que la Llei 24/2015 planteja. És evident que l’anul·lació recorreguda en apel·lació revela una certa 
feblesa jurídica de les eines a l’abast dels municipis que hem hagut d’afrontar la pobresa energètica sense els 
suficients recursos econòmics a l’abast i amb unes dificultats de gestió i procediment prou importants.- Per això 
venim reclamant a la Generalitat marcs jurídics i procediments segurs que facin viable una política pública pròpia 
en matèria de pobresa energètica.  

La presentació del recurs d’apel·lació contra la declaració de nul·litat del Protocol és una acte de defensa dels 
nostres compromisos però en som conscients que els problemes d’aplicació de la Llei 24/2015 s’han d’encarar 
com cal per assegurar, precisament, el seu compliment, sense afegir majors dificultats als ens locals amb 
l’entrada en vigor del bo social a la primavera d’aquest any. En síntesi, seguretat jurídica i procediments amb una 
carrega de gestió pels serveis municipals raonable així com recursos suficients dotats per la Generalitat són els 
punts forts sobre els quals reivindiquem una nova planificació i programació per lluitar contra la pobresa 
energètica en clau d’interès general i en clau d’interès local.  

D’acord amb això i a la vista dels antecedents i documentació acreditada a l’expedient, proposo l’aprovació del 
següent acord :  

Únic.- Acordar l’assabentat i ratificar la presentació del recurs d’apel·lació contra la sentència número 268 del 
Jutjat Contenciós de data 4 de desembre de 2017, que estima el recurs interposat pels actors contra el Protocol 
per a l’aplicació de la Llei 24/2015, de 29 de juliol, de mesures urgents per afrontar l’emergència en l’àmbit de 
l’habitatge i la pobresa energètica aprovat per l’ Agència Catalana de Consum (ACC).” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: El President dóna la paraula al Secretari 
general que explica que no podem oferir garanties que el recurs prosperi perquè hi han dificultats. No obstant, 
per coherència i en defensa de l’acord impulsat pel Govern del Generalitat i per un ampli espectre de la societat 
civil representada a la cimera que va convocar el President de la Generalitat per presentar el Protocol suspès i 
per les entitats municipalistes, hem presentat aquest recurs d’apel·lació. Ara bé, la Llei 24/2015 té problemes no 
menors d’arquitectura des del punt de vista jurídic i xocarà amb l’entrada en vigor del bo social, tal i com està 
concebut, però també i per sobre de tot per com està regulat. Hem de ser capaços de resoldre aquesta 
incompatibilitat, perquè de produir-se la entrada en vigor de la regulació del Bo, els municipis tindran un 
problema rellevant per resoldre les demandes dels ciutadans i autoritzar legalment les depeses requerides 
alhora. La Generalitat és conscient que cal emprendre reformes per enfortit i assegurar la millor gestió de la 
nostra norma. Entenem que d’això es tracta i de dotar pressupostàriament una política pública pròpia en aquesta 
matèria.  

S’aprova per unanimitat 

11. Informe de la Secretaria General sobre l’execució i justificació del Pla AFEDAP / Formació Local de 
l’exercici 2017 

“Els fons AFEDAP que han subvencionat el Pla de formació 2017 han permès executar una despesa directa de 
120.146,64 euros, és a dir el 90,76% del total de la subvenció atorgada, o el que és el mateix de cada 100 euros 
que s’han atorgat 91 d’ells s’han destinat a l’execució directa de l’acció i els 9 euros restants s’han destinat a 
satisfer els costos indirectes de la seva execució. Per tant, un any més la pràctica totalitat de la subvenció 
concedida per executar el Pla de formació s’ha destinat a satisfer les despeses directes de les accions 
formatives, com ara formadors, mitjans materials i materials didàctics, desplaçament de formadors, lloguers 
d’instal·lacions, etc. Novament, a més, s’ha reduït el cost de les despeses indirectes, que han baixat el seu pes 
específic en el conjunt del Pla a un 8,25% del total. 

En el següent quadre-resum s’esquematitza l’execució del Pla de formació 2017 de l’FMC que ha estat finançat 
amb fons de l’AFEDAP. En un primer bloc (assenyalat amb color gris) podem trobar un resum de les “despeses 
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d’accions formatives”, que són aquelles despeses que directament s’imputen a les accions formatives (com ara 
formadors, mitjans i materials didàctics, allotjaments, etc.), així com el percentatge que cadascuna d’elles 
representen en el conjunt del Pla. 

En un segon bloc, es concreten les “despeses generals”, és a dir, aquell conjunt de despeses que indirectament 
són necessàries per executar el conjunt del Pla de formació (com ara el cost del personal de suport, els lloguers 
d’instal·lacions i equipament, les assegurances, la publicitat i la difusió, etc.). Igualment, també es concreten el 
percentatge de cadascuna d’aquestes despeses sobre el conjunt del Pla. 

 

Conceptes de despesa Despeses justificades % 

1. Formadors interns i externs 68.992,16 € 52,69 

2. Mitjans i materials didàctics 3.771,66 € 2,88 

3. Elaboració de continguts on-line 11.000,00 € 8,40 

4. Allotjament, manutenció i desplaçament 0 € 0 

5. Lloguers d'instal·lacions i equipament 36.382,82 € 27,79 

SUBTOTAL DESPESES D'ACCIONS FORMATIVES (a) 120.146,64 € 90,76 

6. Contractació amb tercers per a la realització d'activitats 
complementàries 

0,00 € 0 

SUBTOTAL DESPESES D'ACTIVITATS COMPLEMENTÀRIES (b) 0,00 € 0 

SUBTOTAL DESPESES DIRECTES (c = a + b) 120.146,64 € 90,76 

7. Personal de suport 7.976,85 € 6,09 

8. Lloguers d'instal·lacions i equipament 0,00 € 0 

9. Assegurances 424,00 € 0,32 

10. Publicitat i difusió 0,00 € 0 

11. Avaluació i control 2.074,68 € 1,58 

12. Altres despeses indirectes. 321,83 € 0,25 

SUBTOTAL DESPESES GENERALS (d) 10.797,36 € 8,25 

PRESSUPOST TOTAL DEL PLA DE FORMACIÓ (c+d) 130.944,00 € 100 

Aquest any 2017 s’han programat 15 accions formatives, amb un total de 20 edicions, el que ha representat una 
participació de de 1988 persones. Pel que fa a les accions formatives programades, s’ha de dir que les mateixes 
responen a un estudi de detecció de necessitats que es va realitzar abans de presentar el Pla. Les accions que 
s’han programat ha estat les següents: 

 Cursos Inscrits Hores Tipologia acció 
formativa 

1 La gestió del temps 27 20 Utilització eficient de 
recursos públics 

2 Comunicació Interpersonal: l’art de donar feedback 70 12 RRHH 

3 Bones pràctiques en matèria de contractació pública per 
millorar la legalitat, l’eficàcia i l’eficiència 

55 25 Jurídic-Procedimental 
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4 Criteris, restriccions i recomanacions en les instal·lacions de 
serveis municipals 

38 25 Utilització eficient de 
recursos públics 

5 Formes de gestió dels serveis municipals 30 24 Jurídic-Procedimental 

6 Administració electrònica i gestió de documents electrònics 
(curs en línia) 

250 12 Administració 
electrònica 

7 Procediment administratiu 100 30 Jurídic- Procedimental 

8 La normativa de subvencions: curs avançat de seguiment 
documental i justificació econòmica en matèria de 
subvencions 

41 15 Jurídic- Procedimental 

9 El control municipal en la gestió indirecta dels serveis 
municipals 

35 30 Jurídic- Procedimental 

10 Gestió positiva de conflictes i mediació en l’àmbit local 25 20 RRHH 

11 Transformació digital de l’Administració en mig d'una 
revolució digital 

45 20 Administració 
electrònica 

12 Participació, transparència i bon govern 37 10 Transparència i bon 
govern 

13 1a sessió del Seminari d'actualització de funció pública 

local (S) 

343 4 Direcció i Gerència 
Pública 

14 Seminari Tècnic Local (S) 314 40 Urbanisme i Medi 
Ambient 

 2a sessió del Seminari d'actualització de funció pública local 
(S) 

317 4 Direcció i Gerència 
Pública 

15 Seminari de Relacions col·lectives (S) 261 12 RRHH 

 Total cursos  1988 294  

 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Donar compte del tancament i justificació del Pla AFEDAP 2017 conforme al text que en Annex I s’adjunta 
a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: 

L’alcalde d’Esparreguera intervé posant en valor la tasca que l’FMC està fent amb les línies d’actuació no 
solament en el si de l’EAPC sinò amb les activitats i programes propis en formació d’alt nivell satisfent una forta 
demanda dels quadres de comandament dels ens locals. 

El Secretari general intervé tot explicant que aquest punt és un assumpte de tràmit i afegeix que l’FMC ret 
comptes anualment d’aquest Pla AFEDAP a l’Escola d’Administració Pública de Catalunya, les quals son 
auditades cada any des de fa 3 anys per l’EAPC.  

L’alcaldessa de Montcada i Reixac pregunta per la formació adreçada a electes locals. El Secretari General 
informa que a més de les accions convocades per part dels diferents àmbits a les quals assisteixen electes locals 
juntament amb tècnics avança que és prevista aquest any unes jornades d’un parell de dies sobre com 
Comunicar de manera efectiva l’acció de Govern a Barcelona. Serà una experiència pilot amb la FEMP que si és 
ben acollida obrirà més accions.   
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S’aprova per unanimitat 

En anar a tractar el següent punt s’absenten els alcaldes de Centelles i Parets del Vallès. 

 

12. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC 

a) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer 
d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, el manteniment i l’actualització del Banc de 
Bones Pràctiques dels governs locals 2018 

“L’any 2013 la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i la Fundació Carles Pi i Sunyer, d’Estudis 
Autonòmics i Locals van signar un primer acord de col·laboració per al desenvolupar, mantenir i actualitzar el 
Banc de les Bones Pràctiques dels governs locals. Com a resultat d’aquest treball es van incorporar al Banc 70 
noves experiències que van ser avaluades per especialistes i se’ls va donar difusió per diferents mitjans.  

Aquesta col·laboració entre ambdues entitats ha tingut continuïtat per a l’exercici 2017, amb la signatura d’un 
nou conveni de col·laboració amb el mateix objecte, incorporant al Banc 87 noves experiències, que han estat 
avaluades amb les mateixes pautes metodològiques per a la recollida, selecció i edició de les pràctiques que va 
impulsar el BBP l’any 2016. 

Vist l’èxit de l’experiència d’aquesta col·laboració s’ha preparat una minuta de conveni de col·laboració entre la 
Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al 
desenvolupament, el manteniment i l’actualització del Banc de Bones Pràctiques dels Governs Locals, durant 
l’any 2018, amb la mateixa quantia  de 17.200€, més IVA, i que ha estat informada favorablement pels serveis 
jurídics de l’entitat.  

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència, de data 10 de gener de 2018, en virtut de la qual 
s’aprova la minuta de conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles 
Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, el manteniment i l’actualització del Banc de 
Bones Pràctiques dels Governs Locals, durant l’any 2018, conforme al text que en annex I s’adjunta a la 
proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals.” 

b)  Conveni de col·laboració entre el Col·legi d’Aparelladors, Arquitectes Tècnics i Enginyers 
d’Edificació de Barcelona i la Federació de Municipis de Catalunya per impulsar conjuntament 
activitats, iniciatives i projectes que corresponguin als objectius comuns 

“El Col·legi d’Aparelladors, Arquitectes Tècnics i Enginyers d’Edificació de Barcelona (CAATEEB) s’ha adreçat a 
aquesta entitat per tal d’explorar la possibilitat d’impulsar conjuntament amb l’FMC activitats, iniciatives i 
projectes que corresponguin als objectius comuns.  

El CAATEEB és una corporació de dret públic que té, entre les seves finalitats essencials i funcions, la de ser un 
referent en l’àmbit de l’edificació, el procés immobiliari i l’urbanisme; la de representar, promoure i posicionar 
socialment la professió de l’arquitectura tècnica; la d’organitzar activitats i prestar serveis en interès dels 
professionals; la de col·laborar amb les administracions públiques i exercir funcions pròpies de l’Administració, 
per via de delegació; i la d’establir, si escau, la col·laboració amb altres entitats relacionades amb el sector de 
l’edificació i la construcció en general. A més, té establerta una línia de serveis i activitats adreçada als tècnics 
municipals, per oferir-los suport en l’exercici de les seves funcions i cobrir les seves necessitats específiques. 

La nostra entitat ha vingut col·laborant en els darrers temps amb diferents col·legis professionals amb l’objectiu 
de contribuir a la millora permanent de l’eficàcia, l’eficiència i la qualitat de les activitats i serveis prestats per les 
corporacions locals.  

Amb la voluntat d’establir un marc de col·laboració entre el CAATEEB i l’FMC amb l’objectiu de promoure i 
difondre activitats, iniciatives i projectes relacionades amb l’àmbit de l’edificació, la rehabilitació i el manteniment, 
l’habitatge, l’urbanisme, la sostenibilitat i el medi ambient i altres matèries que siguin d’interès comú d’ambdues 
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institucions i dels col·lectius que representen, així com dels ciutadans i la societat en general, i a l’efecte de 
concretar aquesta col·laboració, es proposa la formalització d’un conveni. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència, de data 23 de gener de 2018, en virtut de la qual 
s’aprova la formalització d’un conveni de col·laboració entre el Col·legi d’Aparelladors, Arquitectes Tècnics i 
Enginyers d’Edificació de Barcelona (CAATEEB) i la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) amb l’objectiu 
de promoure i difondre activitats, iniciatives i projectes relacionades amb l’àmbit de l’edificació, la rehabilitació i el 
manteniment, l’habitatge, l’urbanisme, la sostenibilitat i el medi ambient i altres matèries que siguin d’interès 
comú d’ambdues institucions i dels col·lectius que representen, així com dels ciutadans i la societat en general, 
d’acord amb el text que en Annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals.” 

c) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament dels actes de reconeixement de les 
accions i activitats que han estat certificades com a Bones Pràctiques dels governs locals 

“Des de l’any 2013 la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i la Fundació Carles Pi i Sunyer, d’Estudis 
Autonòmics i Locals treballen conjuntament mitjançant convenis de col·laboració anuals per desenvolupar, 
mantenir i actualitzar el Banc de les Bones Pràctiques dels governs locals (BBP). Com a resultat d’aquest treball 
es van incorporar al Banc 265 noves experiències que van ser avaluades per especialistes i se’ls va donar 
difusió per diferents mitjans.  

La proposta de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer vol, a 
més de donar continuïtat a aquesta línia de treball conjunta i a la relació que ambdues institucions han mantingut 
amb el focus posat en ressaltar aquelles experiències innovadores i que siguin font d’inspiració per a la millora 
en la gestió dels governs locals, reforçar la projecció del Banc de Bones Pràctiques i incentivar la innovació en 
l’àmbit local. 

La realització d’activitats o accions adreçades a promoure els objectius que es pretenen assolir amb el BBP es 
considera d’interès comú per ambdues entitats i, amb aquest fi, s’ha considerat adequat la programació d’un acte 
públic de reconeixement a les accions i iniciatives dels governs locals que han obtingut la certificació del BBP 
fins el primer trimestre de l’any 2018. Per a la programació i realització d’aquest acte s’ha preparat una minuta de 
conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis 
Autonòmics i Locals per al desenvolupament dels actes de reconeixement de les accions i activitats que han 
estat certificades com a Bones Pràctiques dels governs locals, amb una aportació màxima per part de l’FMC de 
13.850€, més IVA, i que ha estat informada favorablement per la Secretaria General de l’entitat.  

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència, de data 6 de març de 2018, en virtut de la qual 
s’aprova la minuta de conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles 
Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament dels actes de reconeixement de les accions i 
activitats que han estat certificades com a Bones Pràctiques dels governs locals, conforme el text que en annex I 
s’adjunta a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals.” 

S’aprova per unanimitat 

13.  Donar compte del Manifest amb motiu del 8 de març, Dia Internacional de les Dones 

“Un cop més, aquest 8 de març, Dia Internacional de les Dones, hem de recordar que cal un fort compromís dels 
governs locals i de la ciutadania amb la igualtat d’oportunitats entre les ciutadanes i els ciutadans als municipis.  

La diada és una plataforma per reclamar la justícia i la igualtat d’oportunitats, per fer ben visibles les desigualtats 
encara vigents a molts àmbits de la societat i de la vida quotidiana; injustícies presents que tenen les seves 
conseqüències més extremes en la feminització de la pobresa i la violència de gènere.  

http://www.fmc.cat/


vers 

       

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 19 de 21 

Per això, en aquest any 2018, tot i reconeixent que des de les administracions s’està donant un impuls per 
acabar amb les desigualtats i les injustícies vers les dones, alhora, cal manifestar que no és suficient, cal fer 
notar que la bretxa salarial, la diferència de sou entre les homes entre els homes i les dones per la mateixa feina, 
és una forma més de violència envers les dones, la violència econòmica. 

Aquest any, a més a més, va tenir lloc una vaga feminista organitzada per organitzacions sindicals i el moviment 
feminista a la qual van donar suport, entre d’altres, els sindicats majoritaris que van convocar "aturades laborals" 
de dues hores per denunciar la desigualtat, la precarietat i la violència vers les dones, amb la voluntat que 
aquesta afecti l'ocupació, el consum i l'educació. 

Per aquesta data, les entitats municipalistes –FMC i ACM- hem elaborat un manifest que, aprovat per Resolució 
de la Presidència s’ha traslladat a totes les entitats adherides de la Federació de Municipis de Catalunya. 

D’acord amb això, a proposta de la Secretaria General de l’FMC, es proposa al Comitè Executiu, l’adopció de 

l’acord següent:  

Únic.- Restar assabentats del Manifest amb motiu del 8 de març, Dia Internacional de les Dones que s’adjunta 
així com de la seva tramesa a les entitats locals adherides a l’FMC.” Text del Manifest: “MANIFEST DIA 
INTERNACIONAL DE LES DONES. 8 DE MARÇ DE 2018 

Avui, Dia Internacional de les Dones, com cada 8 de març, les dones de tot el món alcem les nostres veus per 
reivindicar la igualtat efectiva entre homes i dones perquè els nostres drets socials, polítics i econòmics són 
innegociables. Les dones, des de les nostres diversitats, som més de la meitat de la població mundial i cal que 
formem part de la presa de decisions en tots els àmbits i estaments. Cal que el nostre dret a la participació social 
i política sigui una prioritat. 

Aquest any, a més a més, també té lloc una Vaga Feminista organitzada per organitzacions socials i el moviment 
feminista a la qual donen suport, entre d’altres, els sindicats majoritaris que han convocat "aturades laborals" de 
dues hores per denunciar la desigualtat, la precarietat i la violència vers les dones, amb la voluntat que aquesta 
afecti l'ocupació, el consum i l'educació. 

Des del món municipal donem suport a les reivindicacions de la Vaga Feminista. Una vaga que tal i com diu el 
Consell Nacional de Dones de Catalunya (CNDC)“va més enllà del que s’identifica com atur laboral perquè la 
participació de les dones és nuclear en totes les esferes de la vida”, per això hi donem suport i us animem a 
participar a les aturades previstes, en franges de dues hores, matí i tarda que han convocat els sindicats. 

Avui , doncs, ens tornem a trobar per commemorar el dia internacional de les dones i per reclamar, novament, la 
igualtat entre dones i homes. 

En ple S.XXI, les últimes notícies ens transporten a principis del S.XX. Quan els governants, les persones 
responsables de legislar, no són conscients ni tenen cap mena d’intenció d’actuar en relació a la diferència real i 
existent entre el sou, per la mateixa feina, de les dones respecte als homes. Concretament, segons les últimes 
dades de l’Eurostat és un 14,9%. Quan es creu que “això no és important” o quan es manifesta que “en això 
nosaltres no ens hi posem” és quan la societat, el poble, les dones i els homes, ens hem de rebel·lar, posar -nos 
de peu i dir “NO, aquesta no és la societat on vull viure. NO aquestes no són les decisions que ha de prendre el 
govern”. 

És el que es diu la bretxa salarial, la diferència de sou entre els homes i les dones per la mateixa  feina.  És   una  
forma més de violència envers les dones, la violència econòmica. 

Fa més de 20 anys, més de 20 anys!, que se celebra, any rere any, el dia de la igualtat salarial; “L’equal pay”. 
Organitzat per la Federació Internacionl Business and Professional Women (BPW) i que té per finalitat lluitar per 
la igualtat salarial entre homes i dones. Però aquestes campanyes no serveixen de res si no van acompanyades 
de normes específiques i sancions, si són necessàries, per tal d’evitar que es dilati aquesta injustícia. 

Volem una societat igualitària, volem una societat justa, rica, equilibrada, amb el foment del talent com un dels 
eixos de creixement i generació de riquesa. Volem el mateix sou per la mateixa feina, volem que moviments com 
“#MeToo” no hagin de reaparèixer perquè hi ha persones que s’atreveixen a demanar favors sexuals a canvi de 
feina. A assetjar a les dones pel fet de ser-ho, a entendre que les dones són una “unitat de canvi”, un objecte. 
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Les dones formen part de la societat, part activa, principal i bàsica pel desenvolupament de la societat, del futur. 
Per poder avançar, com a societat, s’ha de tenir en compte a totes les persones, indistintament, del sexe que 
tinguin. Per això, per reclamar aquesta necessitat imperiosa, perquè els governants reaccionin, perquè es  legisli  
allò  que  és  injustícia,  tornem  a  alçar-nos  i  a  manifestar-nos i  ho  farem sempre. Sempre per aconseguir 
una societat justa i igualitària. 
Aquest és el gran repte que tenim al davant, i l’hem d’assolir amb la col·laboració i la complicitat de totes les 
institucions, agents socials i de les dones i els homes dels nostres pobles i ciutats, perquè només així podrem 
fer-ho realitat.” 
 
S’aprova per unanimitat 
 
14. Donar compte de la moció a favor de polítiques de millora del sistema públic de pensions  
“La inquietud i malestar per l’augment insignificant de les pensions que demostra un cop més la pèrdua de poder 
adquisitiu dels pensionistes i el qüestionament del sistema de la Seguretat Social fan sorgir diferents iniciatives i 
moviments per mostrar les reivindicacions.  

Els pensionistes i jubilats de CCOO i UGT, junt amb la Plataforma Unitària de la Gent Gran de Catalunya 
(PUGGC) han iniciat una campanya per demanar la reorientació de les polítiques econòmiques i socials dels 
governs, motivada en el fet que aquestes polítiques han abocat a la gent gran a un augment de la desprotecció 
social i a un augment de les situacions d’empobriment generalitzat. 

Des de la Federació de Municipis de Catalunya, compartim la preocupació del futur de les pensions i, 
conjuntament amb l’Associació Catalana de Municipis, s’ha considerat adient fer-ne difusió i traslladar a les 
entitats adherides la proposta de moció que des del moviment sindical ens han facilitat per tal que valorin la 
possibilitat de sotmetre-la a votació en els respectius ens locals.  

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 
Únic.- Restar assabentats de la tramesa de la moció a favor de polítiques de millora del sistema públic de 
pensions que s’adjunta.” Text de la moció:“ MOCIÓ Al PLE DE L'AJUNTAMENT DE……Sr./Sra…….., portaveu 
del Grup Municipal……., a l'Ajuntament de……., formula, per a la seva aprovació, la MOCIÓ següent, basada 
en: EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Davant l'incessant qüestionament al qual s'està sotmetent el nostre sistema de Seguretat Social, i per tant la 
viabilitat del nostre sistema de pensions, les organitzacions sindicals UGT i CCOO, donant continuïtat a les 
mobilitzacions en defensa de les pensions públiques, inicien una campanya de suport i defensa d'un sistema que 
ha estat i ha de seguir sent garant de cohesió i de protecció social. 

De forma subtil però constant, es repeteixen arguments que presenten una suposadament inevitable inviabilitat 
del sistema de pensions. S'argumenta un fenomen conegut i previsible com l'increment de les persones d'edat 
avançada, juntament amb uns altres que es presenten com a inqüestionables, però que no necessàriament ho 
són: la menor entrada de població estrangera, la menor natalitat, o l'existència d'un mercat de treball que ofereix 
ocupacions escasses i poc remunerats. 

Des del moviment sindical, es denuncia que aquestes tesis combinen realitats previsibles i abordables amb unes 
altres que han de ser corregides amb les polítiques adequades, en lloc d'insistir a mantenir les equivocades 
polítiques d'austeritat a ultrança. Al costat d'elles, concorren altres posicions que es fonamenten a presentar, des 
de sectors amb clars interessos mercantils, les pensions públiques com a inviables, al mateix temps que 
s'ofereixen com a alternativa sistemes privats de pensions, obviant que no són, de cap manera, capaces de 
protegir millor el conjunt de la població pensionista. 

Els poders públics han d'apostar per garantir, des del sistema públic, pensions suficients com a eina fonamental 
per a mantenir i reforçar la cohesió social. Les cotitzacions procedents de l'ocupació, que han de millorar la seva 
disminuïda aportació actual, i el reforç del finançament públic, com a element que garanteix un adequat 
compliment del pacte intergeneracional, a més d'un eficaç mecanisme de redistribució de renda, són peces 
essencials. 
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Les cotitzacions a la Seguretat Social no són, com es repeteix per intentar desprestigiar-les, un impost que 
paguen els empresaris i en menor mesura els treballadors. La cotització a la Seguretat Social és salari de les 
treballadores i els treballadors que es lliura a l'Estat per finançar les prestacions actuals i definir els drets a la 
pensió futura dels actuals cotitzadors. Tot això, per tenir cobertes, de forma adequada, les situacions de malaltia, 
defunció o vellesa. 

El problema no està en el sistema, les necessitats futures del qual són conegudes i previsibles, està, entre altres 
causes, en la voluntat de reduir el seu nivell de cobertura, el debilitament de les seves fonts de finançament 
procedents del mercat de treball, afeblint els mecanismes de distribució de renda en les empreses i en la 
societat, agreujat per l'ús que, en ocasions, es fa de la recaptació, destinant els diners a altres finalitats per a les 
quals no estava previst. L'increment de pensionistes i la major durada de les prestacions, processos coneguts, 
previsibles i saludables, han d'anar acompanyats de mesures efectives, acordades amb els interlocutors socials 
i, en la major mesura possible, les forces parlamentàries, que permetin mantenir el pacte intergeneracional que 
constitueix el nostre sistema de pensions públiques de repartiment. 

Per tot l'anterior, el Ple de l'Ajuntament assumeix el següent 

ACORD 

Ens sumem a les reivindicacions de les organitzacions sindicals CCOO i UGT, i donem suport a les 
mobilitzacions promogudes per aquestes organitzacions,  en la defensa d'un sistema públic de pensions que  
garanteixi el manteniment del contracte social inherent al nostre sistema de pensions públiques. 

A través d’aquest, s'afavoreix la cohesió social i es respecten els drets construïts al llarg de la vida laboral, al 
costat de mesures efectives de redistribució de la riquesa, que garanteixin pensions suficients en tots els casos, i 
que mantinguin el seu poder adquisitiu, reemplaçant la fórmula actual de revaloració, que es limita a garantir un 
clarament insuficient increment del 0,25 % anual.  

Així mateix traslladem al Govern, els grups parlamentaris i els interlocutors socials, la necessitat de recuperar els 
mecanismes de govern, participat del sistema públic de pensions a través del Diàleg Social i en el marc 
configurat en el Pacte de Toledo.” 

S’aprova per unanimitat 

15. Qüestions sobrevingudes 

No n’hi ha 

16. Precs i preguntes 

No se’n produeixen 

 

Finalitza la sessió a les 14.15 hores del dia de la data, estenent-se d’ella la present acta, del contingut de la qual, 
com a Secretari General, CERTIFICO 

 

 

 

 

 

El Secretari General       El President 
Juan Ignacio Soto Valle       Xavier Amor i Martín 
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